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Kůry proti trichomonádám? 
 

Silní holubi jsou odolní.  
Nyní je vše v plném běhu, vyhodnocení posledních závodních a 
chovných sezón a současně s tím přípravy na rok 2011. Chovatelé, 
sportovní přátelé spolu vše probírají během schůzí a jiných 
chovatelských setkání, veterináři a úspěšní chovatelé předávají svoje 
zkušenosti při chovatelských diskusích, odborné časopisy o všem 
obšírně informují. Jedním z nejdůležitějších bodů je zdravotní stav 
holubů. 
 
Opravdu dobří holubi nejsou nikdy nemocní! 

Tuto zkušenost od přednášejících často slyšíme. Na mnoha 
naslouchajících je v tom okamžiku vidět určitá nedůvěra. Všeobecné 
mínění je 

, že ten kdo tak dobře lítá, jim přece musí něco dávat. Je to omyl, nemusí, protože závodí se 
silnými holuby. Protože má odpovídající podmínky na holubníku. Protože mu na holubníku funguje 
proudění vzduchu. Protože se roky zbavoval méně odolných holubů. Protože každou novou posilu 
zabudovával do svého stavu velmi obezřetně. Tak zní prakticky shodné verze některých 
špičkových chovatelů. 
 
Jak vypadá běžná praxe? Tady se setkávají stovky, někdy dokonce tisíce holubů. Každý si přinese 
své infekční prostředí, své vlastní zárodky. Pokud pořadatel nemá velmi pozorné oči pro zdravotní 
stav holubů, mají patogeny, jako například trichomonády, velmi snadnou situaci. Je všeobecně 
známé, že připravují a usnadňují cestu pro jiné nemoci holubů. To co se tu děje ve velkém, platí 
samozřejmě i tehdy, když si chovatel v dobrém úmyslu donese holoubata od úspěšných chovatelů. 
Nezřídka se stává, že právě tito holubi po několika dnech slábnou zatímco vlastní se nosí jako 
mladí pávi. Při vyšetření většinou veterinář odhalí masivní výskyt trichomonád. Chovatel pak stojí 
před hádankou. Jak je to možné? Řešení je v těchto případech jen jedno, holoubata musí při 
odstavení dostat tabletu proti trichomonádám. Podávání léku do vody není optimální protože 
holoubata se musí teprve naučit správně pít.  
 
A co s ovocným octem? 

Trh nabízí produkty na kyselé bázi, které mají trichomonády omezit nebo úplně odstranit. Protože 
jsou však poměrně drahé, vrací se mnozí chovatelé zase zpět k ovocnému octu. Ten však není 
vždy schopen zabrzdit rozvoj choroboplodných zárodků. Zejména tehdy ne, pokud chovatel 
současně řádně nečistí a často nevyměňuje vodu. Úspěšný chovatel má proto nejméně dvě sady 
napaječek, aby tím zamezil dalšímu rozvoji původců nákazy. Díky tomu holubi pijí více, což opět 
pozitivně působí na celkovou látkovou výměnu a konečně také na kondici během závodní sezóny. 
Holubi sami zůstávají přirozeně zdraví a na základě své dobré kondice a fungujícího imunitního 
systému se mohou ubránit většině patogenů. 
 
Zpět k přírodě? 

V šedesátých a sedmdesátých letech minulého století dávali bratři Janssenové svým holubům 
pravidelně čaj z vrbové kůry. Byliny do nálevu si sbírali a připravovali sami. Obsažené látky bránily 
rozšíření trichomonád. To byl významný krok na cestě k přirozenému zdraví a odolnosti. K tomu je 
třeba přidat přechod k absolutní čistotě holubníku. Tak zůstávali jejich holubi silní a odolní. 
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